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Hvorfor regulering af mårhunde
• Mårhund er ikke historisk naturligt forekommende i Danmark

• Den 1. januar 2015 trådte en ny EU-forordning om invasive arter i kraft, som 
betyder, at medlemslandene er forpligtiget til at træffe særlige foranstaltninger i 
forhold til mårhund. 

• Dette har været en stor forvaltningsmæssig udfordring, fordi mårhunde 
formerer sig hurtigt (knap 11 unger per kuld)

• Den naturlige fauna har udviklet sig uden mårhund og er derfor meget sårbar
over for mårhunden og dens predation.

• Mårhunden er en “dygtig” predator og mårhunden er et altædende rovdyr og 
spiser alt fra ådsler til krebs, fisk, insekter, små pattedyr og fugle.

• Mårhunden er især meget meget hård ved alle jordrugende fugle.



Koordinering og samarbejde om mårhunde regulering
Jægerrådets målsætning:

1. At støtte alle jægere og jagtforeninger, som har interesse i 
mårhunderegulering

2. At der sker en effektiv regulering i hele kommunens geografiske område

3. At alt regulering foregår efter jagtetiske regler

4. At der videndeles og registreres, hvor og hvor mange mårhunde der reguleres

5. At skabe og udvikle samarbejde mellem Danmarks Jægerforbund, 
myndigheder og jægere



Koordinering og samarbejde om mårhunde regulering
• Viborg Jægerråd har dialog med kommunens jagtforeninger om mårhunde

regulering og har en koordinator gruppe som rådgiver og støtter regulerigs
arbejdet.

• Mårhunde reguleringen er præget af frivillige ildsjæle som burger mange timer 
og ressourcer ifm. reguleringsaarbejdet.

• Undertegnede har på vegne af Jægerrådet løbende dialog med Mårhunde
Gruppen Viborg som administrerer en meget velfungerende facebook
hjemmeside hvor der vidensdeles om udbytte, reguleringsarbejde mm.

• Facebook gruppen har mere end 1.000 medlemmer (meget flot).



Information og statistik
• Viborg Kommune støtter reguleringsarbejdet og Jægerrådet koordinerer et årlig

støtte beløb på 15.000 kr.

• Jægerrådet har indkøbt 18 kameraer og fælder som udlånes til aktiv regulering.

• Jægerrådet betaler løbende SIM-kort for udlånte kameraer.

• Der ydes hjælp til baitpladser og der er af Jægerrådet og MHV udleveret flere
ton fiskepiller sponsoreret fra naturstyrelsen.

• MHV har i 2022 herudover udleveret ca. 2.500 kg ost til baitpladser.

• Samarbejde med Ålborg Universitet om mårhunde projekt, som afrapporteres i
foråret 2023.



Information og statistik
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Økonomi
Mårhunde bevilling fra Viborg Kommune 

Tekst Dato Indtægt Udgift Bilag nr. 

Bidrag fra DOF 31.03.2020 1.000,00 1

Bevilling fra Viborg Kommune 30.03.2020 50.000,00 3

Jafi - 12 kameraer m.v. 06.04.2020 39.395,60 4

Jafi - Kort og batterier 20.04.2020 2.073,00 5

Tage Toft - 12 simkort og 1 års forbrug 03.05.2020 4.176,00 7

Jonas Hvenegaard - 7 hvalpefælder 20.06.2020 1.540,00 9

Jafi - Natkikkerter retur/6 nye kameraer 18.06.2020 1.478,60 10

Per Fisker - 5 mårhundefælder 06-07.2020 1.240,00 12

Tage Toft - 6 simkort + forbrug og batterier 29.07.2020 2.539,83 13

9 x kontogebyr á kr. 25,- pr. måned 225,00

Total 52.478,60 51.189,43

Overført til Danmarks Jægerforbund 07.06.2021 1.289,17

Balance pr. 07.06.2021 52.478,60 52.478,60

Kassebeholdning pr. 07.06.2021 1.289,17

Driftmidler fra Viborg Kommune 2021 2021 15.000,00

Tage Toft - Abonnement Telmore 07.09.2021 4.934,04 14

Tage Toft - Abonnement Telmore 16.03.2022 3.654,00 14

Total pr. 22.03.2022 22.03.2022 16.289,17 8.588,04

Kassebeholdning pr. 22.03.2022 7.701,13



Opsamling og udviklingsmuligheder
• Mårhunde reguleringen i Viborg Kommune er en success !

• Der, hvor der reguleres, har dette effekt og bestanden ser ud til at være
faldende

• Målsætning om at nå ud til de “sorte” pletter, hvor der ikke reguleres således at 
disse ikke fungerer som opformeringssteder.

• Yderligere involvering, samarbejde og støtte til og med jagtforeningerne og
MHV kan måske åbne op endnu mere succes

• Udtrykt ønske om lov til at regulere på Naturstyrelsens og kommunens arealer

• Viborg Jægerråd drøfter muligheden for at støtte ildsjæle med at dække el
udgifter til strøm til fryser for opbevaring af ost.



Der er ildsjæle bag succesen !

Tak for støtten

Tak for muligheden
for at præsentere status


